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گرامیداشت هفته ناجا
علی اکبر فرقانی

تلاشــگران نیروی انتظامی در اقصی نقاط شــهرها و مرزهــا و برای امنیت و 
آرامش کشور به طور شبانه روز در خدمت مردم ایران هستند که خوشبختانه 
هفدهم تا بیست و سوم مهر به عنوان »هفته نیروی انتظامی« نامگذاری شده 
است. متاسفانه در برخی تقویم ها مناسبت آن نوشته نشده است. باید طراحان 
و چاپخانه هایی که مناســبت ها را می نویسند این نقص را برای سال های بعد 
رفع کنند. هر ســال که کرونا نبود، نمایشگاه هایی برپا می شد و دستاوردهای 
آنان در معرض دید عموم قرار می گرفت . امسال هم احتمالا برای گرامیداشت 
هفتــه نیروی انتظامی طرح و برنامه ای به اجرا خواهند گذاشــت تا مردم در 
جریان قرار گیرند. ســال های گذشــته وقتی که بــه کلانتری ها مراجعه می 
کردیم تعداد نیروها به ویژه در قسمت قضایی که به پرونده مراجعه کنندگان 
رسیدگی می کردند، بیشتر بودند. اما با گذشت زمان برخی ماموران بازنشسته 
یا به جاهای دیگری منتقل شدند، در حال حاضر به نظر می رسد کلانتری ها، 
با نیروی کمتری در خدمت مردم هســتند که امیدواریم این موضوع )کمبود 
نیــرو(  مورد توجه فرماندهی محترم نیروی انتظامی قرار گیرد تا آنان بتوانند 
با پرسنل بیشتر و روحیه بالاتر به تخلفاتی که توسط متخلفان انجام می شود، 

رسیدگی کنند.

یادداشت

۲۷۶ فوتی و ۱۳۵۰۴ ابتلای جدید کرونا در کشور
بنابر اعلام روابط عمومی وزارت بهداشــت، در یک شبانه روز ۱۳هزار و ۵۰۴ بیمار 
جدید کووید-۱۹ در کشور شناسایی شدند و متاسفانه ۲۷۶ بیمار نیز به دلیل این 
بیماری جان خود را از دست دادند.به گزارش ایسنا و بنابر اعلام مرکز روابط عمومی 
و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، از روز ۱8 مهر تا روز ۱۹ مهرماه ۱۴۰۰ و بر اساس 
معیارهای قطعی تشــخیصی، ۱۳ هــزار و ۵۰۴ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در 
کشــور شناسایی شد که یک هزار و ۹۶8 نفر از آنها بستری شدند.مجموع بیماران 
کووید۱۹ در کشور به ۵ میلیون و ۷۱۶ هزار و ۳۹۴ نفر رسید.متاسفانه در طول ۲۴ 
ساعت، ۲۷۶ بیمار کووید۱۹ جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این 
بیماری به ۱۲۲ هزار و 8۶8 نفر رسید.خوشبختانه تا روز ۱۹ مهر، ۵ میلیون ۲۳۴ 
هزار و ۱۰ نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستانها ترخیص شده اند.۵ هزار و 
۲۱8 نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستانها 
تحــت مراقبت قرار دارند.تا روز ۱۹ مهــر، ۳۳ میلیون و ۳۵۰ هزار و ۶۶۰ آزمایش 
تشــخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده اســت.در حال حاضر ۷ شهر کشور در 
وضعیت قرمز، ۱۰8 شهر در وضعیت نارنجی، ۲۴8 شهر در وضعیت زرد و 8۵ شهر 

در وضعیت آبی قرار دارند.

مهدی محمدی سرپرست معاونت رسانه، ارتباطات 
و فضای مجازی سازمان فرهنگی هنری شد

رئیس سازمان فرهنگی هنری شــهرداری تهران در حکمی »مهدی محمدی« را 
به عنوان سرپرست معاونت رسانه، ارتباطات و فضای مجازی این سازمان منصوب 
کرد.به گزارش پایگاه خبری تحلیلی فرهنگ و هنر، در حکم حجت الاســلام میثم 
امرودی رئیس ســازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران آمده است: نظر به تعهد، 
تخصص و تجارب مدیریتی جنابعالی به موجب این حکم به عنوان سرپرست معاونت 
رسانه، ارتباطات و فضای مجازی منصوب می شوید.با عنایت به رهنمود ها و تاکیدات 
حکیمانه مقام معظم رهبری)مدظله العالی( در خصوص»مدیریت فضای مجازی« و 
بهره گیری حداکثری از ظرفیت های مطلوب این حوزه در جهت  پیشــبرد اهداف 
فرهنگی و بصیرت افزایی اقشــار گوناگون جامعه به ویژه نوجوانان و جوانان عزیز 
و آینده ســاز و تاکید و تصویب هیئت امنای محترم، انتظار می رود با اســتفاده از 
تجربیات و نقطه نظرات صاحب نظران و متخصصان و نیز به کارگیری و ســازمان 
دهی نیروهای متخصص و انگیزه مند در آن معاونت، نسبت به جهت دهی و هدایت 
تولیدات، تولید و انتشار محصولات مجازی جذاب و اثرگذار در عرصه های مختلف 
فرهنگی، هنری، اطلاع رسانی و آموزش های مهارتی و شهروندی، ارائه آموزش های 
لازم به کارکنان ارجمند سازمان و دیگر  نهادهای مردمی و انقلابی، آگاهی بخشی به 
شهروندان در زمینه سواد رسانه و فرهنگ استفاده بهینه از فضای مجازی و ضرورت 

زدودن و پیشگیری از آسیب های موجود و انجام سایر امور محوله اهتمام ورزید.

با تاسیس مراکز ورزشی، کمپ های ترک اعتیاد
 کاهش خواهد یافت

محمود کلهری شهردار منطقه ۵ در جریان افتتاح کمپ مدرن ورزشی »کوه پای« 
مرادآبــاد گفت: ما به هر میزان که مراکز تفریحی  و ورزشــی را برای خانواده ها و 
جوانان خود مهیا کنیم، به همین میزان می توانیم تاثیر مثبتش را برای رشد و تعالی 
جوانانمان و برای آینده کشورمان شاهد باشیم.به گزارش روابط عمومی شهرداری 
منطقه ۵، محمود کلهری شــهردار منطقه ۵ در مراسم افتتاح کمپ مدرن ورزشی 
»کوه پای« مرادآباد با بیان اینکه این روزها اداره شهر و شهرداری دشوار شده اظهار 
داشت: تمام آیتم های درآمدی شهرداری به شدت تحت تاثیر کرونا، تحریم، تورم، 
رکود و... قرار گرفته است. بالطبع در این منطقه نیز ما به شدت نیازمند کسب درآمد 
و نقدینگی هســتیم ولی از آنجایی که سرنوشت و آینده فرزندانمان بسیار برای ما 
اهمیت دارد، این زمین را که بسیار مستعد بارگذاری تجاری بوده و حداقل درآمد 
هزارمیلیاردی از آن کسب می شد، برای امر ورزش حفظ کردیم. وی با بیان اینکه 
امروزه بیشتر از گذشته به جذب سرمایه های بخش خصوصی نیاز داریم، ادامه داد: 
جذب ســرمایه های خصوصی، موضوعی است که بعضا از آن غفلت می شود اما در 
این کمپ ورزشــی جذب سرمایه رخ داده و با همکاری بخش خصوصی، توانستیم 
این مکان را حفظ کنیم تا هیچ دســت درازی به آن نشــود و تغییر کاربری ندهد. 
کلهری ادامه داد : مطمئنیم که ســال های سال این مجموعه برای شهروندان این 
منطقه خواهد ماند. البته که پیگیری جدی مردم و همراهی شــورایاران نیز بسیار 
نقش اساســی داشت و بسیار به ما کمک کرد تا بتوانیم امروز شاهد افتتاح چنین 

مجموعه خوب و ارزشمندی باشیم.

تجهیز و راه اندازی ۱۲ مراکز واکسیناسیون کووید-۱9 
در محله های منطقه ۴ 

شهردار منطقه ۴ تهران گفت: با تجهیز و در اختیار گذاشتن امکانات مورد نیاز ۱۲ 
مرکز واکسیناسیون کووید ۱۹، پویش جهادی تزریق ۳۰۰ هزار دز واکسن با جدیت 
در منطقه ۴ در حال انجام اســت.به گزارش روابط عمومی شــهرداری منطقه ۴ ، 
»محمد محمددوست« با اعلام این خبر و با اشاره تعداد مراکز و امکانات واگذار شده 
به مراکز واکسیناسیون گفت: پارکینگ باغ پرندگان، پادگان ۰۶ سابق، پایگاه های 
اورژانس ۱۱۵ دانشگاه امام حسین)ع( و شهید سلیمانی، پایگاه پشتیبانی مدیریت 
بحران شهید عبادی، شهید بروجردی و شهید صیاد شیرازی، مجتمع پزشکی هلال 
احمر و مجموعه ورزشی آرش میراسماعیلی از جمله مراکز شاخص واکسیناسیون 
منطقه ۴ هستند که امکانات و تجهیزات مورد نیاز در اختیار این مراکز گذاشته شده 
است.او با اشاره به شروع به کار واکسیناسیون در منطقه ۴ افزود: از ۲۹ اردیبهشت 
ماه ۱۴۰۰ طرح بالینی تزریق واکســن برکت آغاز و از سوم خرداد سال جاری نیز 
نخســتین مرکز واکسیناسیون منطقه ۴ در پارکینگ باغ پرندگان به بهره برداری 
رسید و هم اکنون تعداد این مراکز به عدد ۱۲ رسیده است و پیش بینی می شود 
تا پایان سال ۱۴۰۰ کلیه شهروندان اعم از افراد بالای ۱۲ سال و بزرگسالان دو دز 

واکسن را دریافت کنند.

۱۵۷۰؛ خط اورژانس اجتماعی دانش آموزان
سرپرست وزارت آموزش و پرورش به مناسبت هفته بهداشت روان در سال ۱۴۰۰ 
با صدرو پیامی بر  تلاش گسترده جهت حفظ و ارتقای بهداشت روان دانش آموزان، 
بــه ویژه در دوران کرونا، تأکید و اعلام کــرد: وزارت آموزش و پرورش، با آگاهی از 
خطر آسیب پذیری کودکان و نوجوانان در شرایط کرونا، برای ارائه خدمات مشاوره ای 
و پیشــگیرانه به دانش آموزان  تلاش می کند.به گزارش ایسنا، علیرضا کاظمی در 
آستانه »هفته بهداشت روان« پیامی را به همین مناسبت صادر  و بر  تلاش گسترده 
جهت حفظ و ارتقای بهداشت روان دانش آموزان، به ویژه در دوران کرونا، تأکید کرد.

تماس گسترده و روزانه مشاوران مدارس با دانش آموزان و خانواده های ایشان، ارائه 
خدمات ضروری مشاوره و مددکاری اجتماعی، راه اندازی خط ملی نماد به شماره 
۱۵۷۰، برگزاری دوره های آموزشــی پیشگیرانه و خودمراقبتی، انتشار پوسترهای 
آموزشی ترویجی، شناسایی دانش آموزان در معرض خطر و ارائه خدمات  مورد نیاز 
به ایشــان، بخشی از خدمات آموزش و پرورش برای حفظ و ارتقای بهداشت روان 

دانش آموزان و محافظت از ایشان در برابر مخاطرات روانی اجتماعی است.

اخبار کوتاه

وزیر بهداشت:

پزشکان داروهای کمیاب را نسخه نکنند!

۳۶درصد زنان ۱۵ تا ۳۴ ساله ازدواج نکرده اند

پیشی گرفتن تعداد پسران مجرد در سن ازدواج از دختران

زاکانی در حاشیه افتتاح ایستگاه مترو شهید رضایی مطرح کرد

لزوم اختصاص تسهیلات توسعه حمل و نقل عمومی توسط مجلس در بودجه سال آتی

خدمات »مشاوره سوگ« و »سلامت روان برای بهبودیافتگان کرونا« در سامانه ۴۰۳۰

وزیر بهداشــت با بیان اینکه در شرایط فعلی 
کشور کمبودی در زمینه داروهای رایج نداریم، 
گفت: گاهی اوقات داروهای کمیاب را نســخه 
می کنند که توصیه ما به پزشــکان این است 
که وقتــی داروهای تولید داخلی خوبی داریم، 
این داروهای کمیاب را نسخه نکنند که بیمار 
مجبور باشد دنبال آن ها بگردد و هزینه زیادی 
برایشان گذاشته شــود. دکتر بهرام عین اللهی 
در حاشیه ششمین نمایشگاه بین المللی ایران 
فارما، با حضور در جمع خبرنگاران گفت: این 
نمایشگاه توانمندی شرکت های دارویی کشور 
را نشان می دهد. خوشبختانه ما پیشرفت های 
بسیار خوبی را در تولید دارو داشتیم که حدود 
۹۷ درصد نیاز کشــور را این شرکت ها تامین 
می کننــد و درصدی هم داروهایی اســت که 
وارد می شود.وی افزود: یکی از اقدامات مهمی 
که در این مدت انجام شــده، در زمینه درمان 
کرونا بوده اســت. در آغاز بیماری کرونا داروی 
مشــخص و مفیدی را نداشــتیم، اما با تلاش 
امروزه تمامی داروهایی  شــرکت های دارویی 
کــه در درمــان کرونا مفید اســت، در داخل 
تولید می شود و کمبودی در این زمینه نداریم.
عین اللهی ادامه داد: مساله مهمی که باید به آن 
اشاره کنم این است که همیشه به پزشکانمان 
توصیه می کنیم که مصرف دارو را پایین آورند. 
بیماران ما باید بدانند که بسیاری از بیماری ها 
می تواند بدون دارو درمان شود و اینطور نیست 
که همه درمانها با دارو باشد و باید حداقل دارو 
برای بیمار مصرف شــود. مصرف داروی ما در 
کشور بالاتر از متوســط مصرف جهانی است 
که باید اآن را کاهش دهیم، اما خوشــبختانه 
کیفیت داروهایی که در ایران تولید میشــود، 
بســیار قابل قبول اســت. برخی از کشورهای 
همجــوار ما مرتــب از ما درخواســت کرده و 
ابراز می کنند که داروهای ایرانی خوب اســت 
و مرتب درخواســت می کنند که این داروها را 
داشته باشند.وی گفت: باتوجه به وضعیتی که 
در کشور هست و بیماری های مختلف، معاونت 
غذا و دارو پیش بینی می کند که چه دارویی به 
چه  مقداری تولید شــود. برخی اوقات ممکن 
است وضعیت خاصی ایجاد شود و یک بیماری 
تغییر شــکل یافته و مصرف دارویش بالا رود. 
به عنوان مثــال در زمینه داروی بیماری قارچ 
سیاه، به طور ناگهانی به دلیل کرونا مصرفش 
بالا رفت و مقطع کمی کمبود وجود داشــت 
اما با تمهیدات سازمان غذا و دارو این برطرف 
شد.وی گفت: در عین حال مصرف سرم هایمان 
طی مدتی بالا رفته بود که باید از شرکت های 
دارویی تشــکر کنیم که علی رغم اینکه مدت 
خیلی کوتاهی کمبود ســرم داشــتیم، حتی 
سه شــیفت کار کردند که اکنون نه تنها سرم 
داریم، بلکه مــازاد  هم داریم و به اندازه کافی 
وجود دارد.وزیر بهداشــت گفت: در شــرایط 

فعلی کشور کمبودی در زمینه داروهای رایج 
ندادیم. گاهی اوقات داروهای کمیاب را نسخه 
می کنند که توصیه ما به پزشــکان این است 
که وقتــی داروهای تولید داخلی خوبی داریم، 
این داروهای کمیاب را نسخه نکنند که بیمار 
مجبور باشد دنبال آن ها بگردد و هزینه زیادی 
برایشــان گذاشته شود. وی ادامه داد: سیاست 
وزارت بهداشت این است که اولا تعارض منافع 
را در شــرکت های دارویی و تجهیزاتی در نظر 
می گیریم. از پزشــکان هم خواهش کردیم که 
دارو را بــه صورت واقعی نســخه کنند و آنچه 
که مورد نیاز اســت، نسخه شود. این هم جزو 
سیاســت های ما اســت. نکته دیگر هم اینکه 
باتوجه با نیازی که برآورد می کنیم ان شــاءالله 
بتوانیم تامین دارو را انجــام دهیم.عین اللهی 
گفت: یکــی از مســائلی که امروز مــا با آن 
درگیریم، مصرف انســولین است. انسولین از 
آنجایی که در کشــور ما بیماران دیابتی زیاد 
است، مصرفش زیاد است. تا امروز هم انسولین 
وارداتی بوده اســت. اما بــا پیش بینی معاونت 
غذا و دارو امیدواریم تا پایان امسال بتوانیم در 
داخل انســولین قلمی را تولید کرده و مشکل 

مردم را حل کنیم.
ادامه تامین واکسن کرونا تا مرز

 ۲۰۰ میلیون دوز 
مدیرکل اداره داروی سازمان غذا و دارو با بیان 
اینکه واردات واکسن کرونا را ادامه می دهیم، 
گفــت: تا این لحظــه حــدود ۱۰۰ میلیون 
واکسن تامین کردیم که بخش اعظم و حدود 
۹۰ درصدش مربوط به حوزه واردات و حدودا 
۱۰ میلیون از آن برای بازار تولید داخلی بوده 
اســت. مجموع واردات و تولید داخل تا مرز 
۲۰۰ میلیون ادامه می یابد. دکتر سید حیدر 
محمدی در حاشــیه در ششــمین نمایشگاه 
بین المللــی ایران فارما، گفت: خوشــبختانه 
در صنعت داروســازی مان پیشــرفت زیادی 

داشــتیم و سرعت و شــتاب این سرعت هم 
بســیار بالاســت. تولیدکنندگان ما در سال 
۱۳۹۹ از نظر عــددی ۹۹ درصد حجم بازار 
دارویی مان را به خودشان اختصاص دادند که 
تقریبا نســبت با ســال قبل دو درصد از نظر 
عددی رشد داشــت. از نظر ریالی هم از ۷۰ 
درصد سهم ریالی بازار به 8۵ درصد افزایش 
یافت.وی افزود: سال گذشته بالغ بر ۳۶ هزار 
میلیارد تومان عدد بــازار دارویی مان بود که 
نشان می دهد، به شــدت از سوی واردات به 
ســمت تولید می رویم و البته عمق تولیدمان 
هم زیاد می شود. یعنی ما در زمینه محصول 
نهایی و مواد اولیه مستمرا عمق تولید را زیاد 
می کنیم. زیرا تولیــد مراحل مختلفی دارد و 
هرچه تولید عمیقتر باشــد، ارزبری کمتری 
دارد و طبیعتا شــاخص ها و مولفه های تولید 
برایمان ارزشــمندتر است.محمدی در زمینه 
وضعیت تولید داروهای مرتبط با کرونا، گفت: 
در حــوزه داروهای کرونا ســه داروی اصلی 
رمدســیویر، فاویپیراویر و توســیلیزومپ را 
تولید داخل داریم و هشت شرکت تولیدکننده 
رمدسیویر، سه تولیدکننده فاویپیراویر و یک 
تولیدکننده توســیلیزومپ داریم و اکنون به 
حدی رســیدیم که توان صادراتی خوبی هم 
بعد از پایین آمدن پیک پنجم داریم.محمدی 
ادامه داد: در حوزه واکســن کرونا هم اکنون 
سه تولیدکننده واکسن مجوز مصرف دریافت 
کردند و چند تولیدکننده هم در مســیر اخذ 
مجوز هســتند که امیدواریم بــه زودی وارد 
این عرصه شــوند. صنعت دارویی ما با افتخار 
آخرین  درباره  دنیاســت.وی  اولین های  جزو 
مجوزهای واکســن های داخلی کرونا، گفت: 
اولین واکسن برکت بود که خرداد ماه مجوز 
گرفت و دومین واکســن انستیتو پاستور بود. 
واکسن ســومی که مجوز ما را دریافت کرده، 
اسپایکوژن بود و در حال حاضر هم دو واکسن 

دیگر در مسیر مطالعه فاز سوم هستند که اگر 
آن را به پایان رســانده و نتیجه اولیه را اعلام 
کنند، وارد بازار مصرف می شــوند.وی درباره 
واردات واکسن گفت: ما واردات واکسن کرونا 
را ادامه می دهیم. تــا این لحظه حدود ۱۰۰ 
میلیون واکسن تامین کردیم که بخش اعظم 
و حدود ۹۰ درصدش مربوط به حوزه واردات 
و حدودا ۱۰ میلیــون از آن برای بازار تولید 
داخلی بوده اســت. مجمــوع واردات و تولید 
داخل تا مــرز ۲۰۰ میلیون ادامه می یابد.وی 
درباره واردات واکســن جانسون اند جانسون، 
گفــت: فعلا در این زمینه برنامه ای نیســت.   
البته قول داده بودند که به ما واکســن دهند 
که اجرایی نشد. ما هم با توجه به اینکه میزان 
تولید داخل مان زیاد اســت و مشکلی برای 
واکســن نداریم، اصرار نداشــتیم. اگر ارسال 
کننــد، دریافت می کنیم و اگــر نه که تولید 
داخلی با وفور موجود اســت و مســتمرا هم 

تولید داخلی افزایش میابد.
ضابطه قیمتگذاری دارو تغییر کرد 

رئیس سازمان غذا و دارو با بیان اینکه صنعت 
داروســازی در کرونا، خود را ثابت کرد، گفت: 
ضابطــه قیمت گــذاری دارو تغییــر کرد. از 
ســندیکای دارو درخواست داریم پیشنهادات 
را بــرای بودجه ۱۴۰۱ اعلام کنند تا به عنوان 
لایحه به مجلس ارائه شود و ما در کمیسیون 
صنایع و بهداشــت پیشــنهادات را پیگیری و 
مصوب خواهیم کرد تا صنعت دارو به جایگاه 
حقیقی خود برسد.دکتر محمدرضا شانه ساز 
در افتتاحیه ششــمین دوره نمایشــگاه ایران 
فارما گفــت: کرونا برای همه کشــورها یک 
المپیک بود. یک زمانــی برخی مدعی بودند 
صنعت داروســازی ایران صنعــت توانمند و 
بنیه دار نیســت و آن را صنعت مونتاژ قلمداد 
می کردند و می گفتند مواد اولیه وارد می شود 
و هیچ وقت نمی توانیم نیاز کشــور را برطرف 

کنیم، اما خوشــبختانه در آزمون سخت کرونا 
صنعت داروسازی توانمندی خود را نشان داد.

شانه ساز تاکید کرد: صنعت داروسازی کشور 
کاملا بومی اســت و وجود همــه پلتفرم های 
واکسن  کرونا در ایران مبین این موضوع بود. 
برخلاف اینکه ســال های سال این چالش بود 
که این صنعــت توانمندی لازم را ندارد، اما با 
پشتوانه صنعت داروسازی توانستیم مجموع ارز 
ترجیحــی و نیمایی را از ۴.۲ به ۲.8۴ میلیارد 
دلار از فاصله سال ۹۷ تا ۹۹ کاهش دهیم. این 
اتفاق بسیار بزرگی بود و این در حالی است که 
میزان ارزبــری در مواد اولیه ۲ درصد افزایش 
داشت؛ در حالی که در دارو ۳۱ درصد ارزبری 
در واردات کاهش پیدا کرده است.   البته معیار 
ما فقط آمارنامه نیست و می دانید  بسیاری از 
ضدعفونی کننده ها و ژل ها را که در محاسبات 
نمی آیند، ارزبری خاص خود را دارند.شانه ساز 
درباره ارزبری محصولات سلامت محور گفت: 
در حوزه دارو، تجهیزات، مکمل و شیرخشک 
۱۰ درصد ارزبــری در تولیــد افزایش یافته 
و ۲۹ درصــد ارزبــری در واردات کاهش پیدا 
کرده اســت. در مکمل و شیرخشــک ارزبری 
در تولیــد ۴8 درصــد افزایــش و ۷۴ درصد 
واردات مکمل کاهش پیدا کرده اســت.وی با 
اشــاره به بازار ریالی دارو، مکمل و تجهیزات 
پزشکی گفت: در فاصله ۹۷ تا ۹۹ بازار تولید 
داخل ما مجموعا 8۲ درصد رشد و ۲۶ درصد 
واردات کاهش داشته است. در حوزه مکمل و 
شیرخشــک ۵۱ درصد بازار تولید داخل رشد 
و ۹۲ درصــد بــازار واردات کاهش پیدا کرده 
است. در ســه حوزه دارو، تجهیزات پزشکی، 
مکمل ۹۲ درصد رشد تولید داخل داشتیم و 
۲۱ درصد کاهش واردات داشتیم. بازار واردات 
کوچک شده اســت و با توجه به اینکه اجازه 
واردات اقلام مشابه تولید داخل را نمی دهیم، 
امیدوار هســتیم که این رونــد و ریل گذاری 
ادامــه پیدا کند و ما راهــی نداریم جز اینکه 
از صنعت مان دفاع کنیم. وگرنه در تکانه های 
کشــور با چالش جدی رو به رو می شــدیم و 
نمی توانســتیم داروها را تولید و تامین کنیم.

رئیس سازمان غذا و دارو گفت: ضابطه قیمت 
گذاری دارو تغییر کرد و در جلســه با سازمان 
حمایــت به جمــع بندی خوبی رســیدیم تا 
انتظارات صنعت داروســازی را برآورده کنیم 
از ســندیکای دارو درخواست داریم در زمینه 
سرمایه گذاری در صنعت پیشنهادات را برای 
بودجه ۱۴۰۱ اعــلام کنند تا به عنوان لایحه 
به  مجلس ارائه شود و ما در کمیسیون صنایع 
و بهداشت پیشــنهادات را پیگیری و مصوب 
خواهیم کرد تا صنعت دارو به جایگاه حقیقی 
خود برسد. صنعت داروسازی در المپیک کرونا 
جایگاه خود را اثبات کرد و تلاش می کنیم تا 
همه امکانات برای ارتقا این جایگاه فراهم شود.

بر اســاس اظهــارات یک جمعیت شــناس و 
مطابق با آخرین سرشماری کشور، حدود ۳۶ 
درصد از جمعیت زنان جوان ۱۵ تا ۳۴ ســال 
کشــور را دخترانی تشکیل می دهند که هنوز 
ازدواج نکرده انــد و حدود ۲.۳ درصد از زنان 
۴۵ ساله و بیشــتر در بازه سنی تجرد قطعی 
قرار دارند. دکتر محمود مشــفق در گفت وگو 
با ایســنا، همزمان با روز جهانی دختر اظهار 
کرد: بر اساس آخرین سرشماری کشور، تعداد 
زنان ۱۵ تا ۳۴ ســاله حــدود ۱۴ میلیون نفر 
بوده اســت که این آمار شــامل زنان مجرد و 
متاهل می شــود. اگر بازه سنی ۱۵ تا ۳۵ سال 
را به عنوان بازه سنی »دوره دختری« در نظر 
بگیریــم، پنج میلیون نفــر از این زنان جوان، 
دختر و ازدواج نکرده بودند. در واقع بر اساس 
آخرین سرشماری کشور، حدود ۳۶ درصد از 
جمعیت زنان جوان ۱۵ تا ۳۴ ســال کشور را 
دخترانی تشــکیل می دهند که هنوز ازدواج 

نکرده اند. 
این هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی، بر 
اســاس نتایج آخرین سرشماری کشور درباره 
اســتان هایی کــه دارای بیشــترین دختران 
مجرد هســتند، ادامه داد: استان  ایلام با ۴۶.۵ 
درصد، کهگیلویه و بویر احمد با ۴۴.۲ درصد، 

کرمانشــاه با ۴۲.۶ درصد، ســمنان با ۴۱.۴ 
درصد، لرستان با ۴۰.۷ درصد، تهران با ۳۹.۹ 
درصد و گیلان با ۳۹.۷ درصد دارای بیشترین 
درصد دختران مجرد ۱۵ تا ۳۵ ساله هستند. 
مشفق درباره اســتان هایی که دارای کمترین 
درصد دختران مجرد هســتند نیز توضیح داد: 
خراسان شــمالی و آذربایجان شرقی با حدود 
۳۱ درصد، قم و قزویــن با حدود ۳۰ درصد، 
خراســان رضوی با حــدود ۲8 درصد و یزد 
با حــدود ۲۷ درصــد دارای کمترین درصد 

دختران مجرد ۱۵ تا ۳۵ ساله هستند. 
این جمعیت شــناس با بیان اینکه اگر تجرد 
قطعی برای زنان را معطــوف به زنانی بدانیم 
که بیش از ۴۵ سال سن دارند و هنوز ازدواج 
نکرده و یا شــانس ازدواج کمتری نســبت به 
ســایر گروه های ســنی دارنــد، تصریح کرد: 
درصــد تجرد قطعی بین زنــان ازدواج نکرده 
۴۵ ساله و بیشــتر حدود ۲.۳ درصد است یا 
به عبارت دیگر ۹۷.۷ درصد زنان تا ســن ۴۵ 
ســالگی ازدواج کرده انــد و تنها ۲.۳ درصد از 
این جمعیت تا ســن ۴۵ سالگی هنوز ازدواج 
نکرده اند واحتمالا در ســن تجرد قطعی قرار 
دارنــد. به گفته ایــن هیات علمی دانشــگاه 
علامه طباطبایی، استان بوشهر با ۵.۴ درصد، 

خوزســتان با ۳.8 درصد، فارس با ۳.۶ درصد، 
کرمانشــاه با ۳.۴ درصد، تهران با ۳.۳ درصد 
و گیلان با ۲.8 درصــد دارای بالاترین درصد 
تجرد قطعی زنان ۴۵ ســاله و بیشتر هستند. 
وی همچنین این را هم گفت که استان زنجان 
بــا ۱.۶ درصد، قم و خراســان رضوی با ۱.۵ 
درصد، خراسان جنوبی با ۱.۴ درصد، خراسان 
شــمالی با ۱ درصد و یزد با ۰.8 درصد، دارای 
کمترین درصد تجرد قطعی زنان ۴۵ ســاله و 
بیشتر هســتند. مشفق با بیان اینکه مطابق با 
آخرین سرشماری کشور، تعداد پسران ۱۵ تا 
۳۴ ســاله حدود هشــت میلیون نفر و تعداد 
دختران ۱۵ تا ۳۴ ساله حدود پنج میلیون نفر 
است، خاطر نشان کرد: نسبت جنسی در گروه 
ســنی ۱۵ تا ۳۴ سال حدود ۱۶۰ است و این 
به آن معنا است که در این بازه سنی در مقابل 
هر ۱۰۰ دختر ازدواج نکرده، ۱۶۰ پسر ازدواج 

نکرده وجود دارد. 
این جمعیت شــناس با اشــاره به قائل شدن 
پنج ســال فاصله ســنی )به طــور میانگین( 
میان دختران و پســران برای ازدواج، تصریح 
کرد: اگر جمعیت پســران ۲۰ تا ۳۹ ســاله و 
جمعیــت دختــران ۱۵ تا ۳۴ ســاله ازدواج 
نکــرده را در نظــر بگیریم، جمعیت پســران 

۲۰ تا ۳۹ ســاله مجرد حــدود پنج میلیون و 
۷۰۰ هزار نفر و جمعیــت دختران ۱۵ تا ۳۴ 
ســاله مجرد حدود پنج میلیون نفر است. در 
واقع نســبت جنســی در اینجا حــدود ۱۱۲ 
اســت که یعنی در مقابل هــر ۱۰۰ دختر در 
ســن ازدواج ۱۱۲ پسر در ســن ازدواج داریم 
و می توان گفت نسبت پســران ازدواج نکرده 
در این ســنین بیش از دختران است. این امر 
نشــان دهنده عدم توازن جنســیتی در سن 
ازدواج است، چراکه تعداد پسران مجرد بیش 
از تعداد دختران مجرد است که این امر از نظر 
اجتماعی می تواند مشــکلاتی در بازار ازدواج  
ایجــاد کند. این هیات علمی دانشــگاه علامه 
طباطبایی در بخش دیگر سخنان خود درباره 
میزان تحصیلات دختران کشــور نیز افزود: بر 
اساس داده های سرشماری »دو درصد«، ۹۶.۵ 
درصد از دختران ۱۵ تا ۳۵ ســاله باســواد و  
۳.۵ درصد از این دختران بی ســواد هســتند. 
در همین بازه سنی ۱۱ درصد دختران دارای 
مدرک ابتدایی، ۱۲ درصــد راهنمایی، ۱۱.۶ 
درصد دیپلم، ۲8.۵ درصد پیش دانشــگاهی، 
۶.۳ درصد کاردانی، ۲۰ درصد کارشناســی، 
۴.۴ درصد مدرک کارشناســی ارشــد و ۰.۳ 
درصــد دارای مــدرک دکتری هســتند.این 

جمعیت شــناس در پایان سخنان خود تاکید 
کــرد: در حال حاضر به دلیــل محدودیتهای 
کرونایی در کشــور؛ یکی از مهمترین مسائلی 
که دختران کشور با آن مواجه هستند، آسیب 
روانی و عاطفی و حتی جسمانی ناشی از عدم 
حضور در اجتماع و تنهایی اســت. متاســفانه 
طولانی شــدن قرنطینه هــای خانگی، ارتباط 
ضعیــف با گروه های دوســتانه در محیط های 
آموزشی، نبود تفریحات و سرگرمی های مفید 
در دوران کرونا، بســیاری از دختران و به ویژه 
دختران جوان تر را معرض آســیب های روانی 
و عاطفی قرار  داده است. در این راستا واجب 
است مسئولان و به ویژه مسئولان آموزشی و 
تربیتی در مدارس و دانشگاه ها از طرق مختلف 
به بازسازی روانی، عاطفی و افزایش تاب آوری 
آنها کمک کنند. این امر توجه جدی مسئولان 
و متولیــان امر را پس از گشــایش مدارس و 
دانشگاه ها می طلبد. از سوی دیگر خانواده ها 
نیز در این زمینه وظیفه ای ســنگین بر عهده 
دارند.به گزارش ایســنا، اعــداد پاراگراف نهم 
این خبر پس از ارســال خبر از سوی مصاحبه 
شــونده تغییر کرد که بر اساس آن عدد »سه 
میلیــون« به »پنــج میلیــون« و »۱۹۱« به 

»۱۱۲« تغییر و اصلاح شد.

شهردار تهران گفت: از ۷۵ درصد تردد حمل و نقل عمومی 
سهم مترو باید ۳۰ درصد باشد که در حال حاضر این سهم 
۱۰ درصد و ۲۳ درصد نیز سهم اتوبوسرانی است. بنابراین 
بر اساس تکلیف باید به سمت توسعه حمل و نقل ریلی بر 
محور مترو، حرکت کنیم.به گزارش ایســنا، علیرضا زاکانی 
شهردار تهران دیروز در حاشیه افتتاح ایستگاه مترو شهید 
رضایــی، بهره برداری از ورودی دوم ایســتگاه برج میلاد و 
بازدیــد از محوطه کارگاهی ایســتگاه حضرت عبدالعظیم 
حســنی)ع( در خط ۶ مترو در جمع خبرنگاران گفت: در 
وهله نخســت باید از کســانی که طی سال های گذشته با 
زحماتشان سبب شدند، امروز تهران در وضعیتی قرار بگیرد 
که از هفت خط مترو به صورت عملیاتی اســتفاده شــود، 

تشــکر کنیم.زاکانی با بیان اینکــه ۷۵ درصد تردد باید از 
طریق حمل و نقل عمومی انجام شود، توضیح داد: از میزان 
کلی تردد حمل و نقل عمومی، ســهم مترو باید ۳۰ درصد 
باشــد که در حال حاضر این سهم ۱۰ درصد و  ۲۳ درصد 
نیز سهم اتوبوسرانی است. بنابراین بر اساس تکلیف باید به 
سمت توسعه حمل و نقل ریلی بر محور مترو، حرکت کنیم. 
شــهردار تهران با اشاره به افتتاح ایستگاه شهید رضایی در 
خط ۶ مترو حدفاصل میدان خراســان و بعثت، افزود: خط 
۶ باید تکمیل و با تاکید بر توسعه مترو هر ماه یک ایستگاه 
مترو افتتاح شــود. او افزود: با مدل های جدید توسعه مترو 
در خط ۱۰  باید با تقســیم و قطعه بندی مســیر، توسعه 
مترو را ســرعت دهیم چرا که تمرکز مدیریت شهری هم 

بر تکمیل خط  ۶ و ۷  و ســرمایه گذاری برای سایر خطوط 
) 8 ، ۹ ، ۱۰ و ۱۱( اســت. زاکانی با تاکید بر لزوم استفاده 
از ابزارهای جدید برای تامین مالی مترو، گفت: شــهرداری 
تهــران باید بتواند از طریق مشــارکت و امکاناتی که از آن 
برخوردار است تامین مالی کند که تا کنون  به دلیل عقب 
افتادگی ها و انجام ندادن تعهدات از ســوی شــهرداری با 
بانک شــهر و رفاه، نتوانســته از امکانات و سهم خود برای 
توســعه حمل و نقل عمومی به صورت مناســب استفاده 
کند. شهردار تهران با بیان مشکلات مالی پیش روی توسعه 
مترو ، افزود: شــهرداری باید به تعهدات خود عمل کند تا 
بتوانیم از تسهیلات قبلی این دو بانک استفاده و این عقب 
افتادگی را جبران کنیم و همچنین برای موقعیت جدید از 

تسهیلات استفاده کنیم. او با اشاره به همکاری دولت جدید 
با شــهرداری، عنوان کرد: دولت های گذشــته از سال های 
قبل به تعهد پرداخت ســهم ۵۰ درصدی خود در توسعه 
متــرو و  ۳۳ درصدی یارانه بلیــت عمل نکردند، اما دولت 
جدیــد بر اجرای این تعهدات اهتمام دارد و این موضوع در 
جلسه با وزیر کشور درباره قطار ملی مورد تاکید قرار گرفت. 
امیدواریم با کمک دولت به توسعه خطوط مترو، اتوبوسرانی 
و تاکسیرانی سرعت دهیم.زاکانی ادامه داد: از طریق مجلس 
هم باید تســهیلاتی در بودجه ۱۴۰۱ و احکامی در برنامه 
هفتم توسعه کشور برای توســعه حمل و نقل عمومی در 
نظر گرفته شود تا بتوانیم سرعت خدمتگزاری را افزایش و 

کاستی های گذشته را جبران کنیم. 

خدمات حوزه ســلامت روان وزارت بهداشــت ایران در همه 
گیری کوویــد-۱۹ به عنوان یکی از خدمات برتر از ســوی 
کمیته بین بخشی پیشگیری و کنترل بیماری های غیرواگیر و 
سلامت روان سازمان ملل متحد انتخاب شد.به گزارش ایسنا، 
دکتر احمد حاجبی - مدیر کل دفتر سلامت روانی، اجتماعی 
و اعتیاد وزارت بهداشت گفت: دفتر نمایندگی سازمان جهانی 
بهداشت در ایران در مکاتبه ای رسمی به اداره کل روابط بین 
الملل وزارت بهداشــت اعلام کرده که خدمات حوزه سلامت 
روان ارائه شده در نظام سلامت کشورمان در ایام کووید-۱۹ 

مورد توجه ســازمان های بین المللــی حاضر در کمیته بین 
بخشی پیشــگیری و کنترل بیماری های غیرواگیر سازمان 
ملل متحد قرار گرفته است.حاجبی با بیان اینکه کمیته بین 
بخشی پیشگیری و کنترل بیماری های غیرواگیر سازمان ملل 
متحد از چهل ســازمان بین المللی تشــکیل شده است که 
ســازمان جهانی بهداشت هم یکی از اعضای آن است، افزود: 
این کمیته سالیانه خدمات بهداشتی ارائه شده در حوزه های 
مرتبط با اهداف توســعه پایدار را از ســوی نهادهای دولتی 
متولی سلامت در کشورها، سایر نهادهای دولتی و همچنین 

ســازمان های مردم نهاد مورد بررســی قــرار داده و از میان 
خدمات ارائه شــده در حوزه بیماری های غیرواگیر و سلامت 
روان مانند دیابت، فشار خون، سرطان ها، حوادث جاده ای و 
اختلالات روانپزشکی، تعدادی از سازمان ها و خدمات آنها را به 
عنوان ارائه دهنده خدمات برتر مورد تقدیر قرار می دهد. مدیر 
کل دفتر ســلامت روانی ،اجتماعی و اعتیاد در مورد خدمات 
ارائه شده این حوزه گفت: در حال حاضر علاوه بر غربالگری 
مشکلات سلامت روان و ارائه خدمات پزشکی و روانشناختی 
به افراد و گروه های هــدف در مراکز ارائه دهنده خدمات در 

نظام مراقبت های بهداشتی اولیه، خدمات روانشناختی تلفنی 
از طریق ســامانه ۴۰۳۰، خدمات مشــاوره سوگ و خدمات 
ســلامت روان برای بهبودیافتگان کووید-۱۹ ارائه می شود. 
وی افزود: همچنین ســامانه خودارزیابی روانشناختی نیز از 
طریق پایگاه اینترنتی Salamat.gov.ir قابل دسترســی 
اســت. افراد مــی توانند از طریق این ســامانه به ســوالات 
خودارزیابی روانشناختی پاسخ داده و بازخورد دریافت کنند 
و به محتواهای آموزشی خودمراقبتی در حوزه سلامت روان 

دسترسی داشته باشند.
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